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Darłowo, dnia 19 września 2012 roku 
 

BR.0002.8.2012 
 
 
 

Protokół Nr XXIII/2012 
 

z XXIII Sesji (nadzwyczajnej) VI kadencji Rady Gminy Darłowo 
z dnia 19 września 2012 roku 

pod przewodnictwem  
Pana Jarosława Michalskiego – Przewodniczącego Rady Gminy Darłowo  

  
 

Sesja nadzwyczajna odbyła się w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Darłowo. 
Przewodniczący rozpoczął obrady sesji nadzwyczajnej o godzinie 1000, a zakończył                          
o godzinie 1215. 
Na ustawowy stan 15 Radnych w sesji uczestniczyło 14 Radnych, co stanowi quorum 
pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał.  
Nieobecny Pan Przemysław Pociecha – Radny Rady Gminy Darłowo 
/Lista obecności Radnych na posiedzeniu XXIII sesji nadzwyczajnej VI kadencji Rady Gminy Darłowo w dniu 
19 września 2012 roku stanowi załącznik Nr 1 do niniejszego protokołu/  
/Lista obecności Sołtysów Sołectw Gminy Darłowo  stanowi załącznik Nr 2 do niniejszego protokołu./ 
 
Ponadto w sesji udział wzięli: 
Pan Franciszek Kupracz – Wójt Gminy Darłowo  
Pan Radosław Głażewski – Zastępca Wójta Gminy Darłowo  
Pani Violetta Kolanek – Skarbnik Gminy        
Pani Anna Szynkowska-Borkowska – Sekretarz Gminy 
Pan Tadeusz Bierniukiewicz – Radny Rady Powiatu Sławieńskiego,  

     Koordynator Samorządowy 
Pani Małgorzata Ejsmont – Radca Prawny 
Pani Ewa Szymczak – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Darłowie                                                                                        
Pan Marceli Glaza - Dyrektor Gminnego Zakładu Użyteczności Publicznej w Dąbkach 
/Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 3 do niniejszego protokołu./   .                             

 
Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przystąpił do 

powołania sekretarza obrad dzisiejszej sesji. 
 

Na Sekretarza obrad powołano Radnego Pana Wiesława Moskwę.  
W głosowaniu wzięło udział 14 Radnych, głosując jednogłośnie:  
14 głosów za,  
0 głosów przeciw,  
0 głosów wstrzymujących. 
 
Na protokolantkę Pan Przewodniczący powołał Panią Iwonę Kowalską. 
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Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo za zgodą Pana 
Franciszka Kupracza Wójta Gminy Darłowo udzielił głosu Panu Radosławowi Głażewskiemu 
Zastępcy Wójta Gminy, który wręczył nagrodę Panu Adamowi Filipek za zajęcie II miejsca     
w konkursie wojewódzkim „AGROLIGA 2012”.  

Pan Radosław Głażewski Zastępca Wójta Gminy Darłowo w imieniu Gminy Darłowo 
pogratulował Panu Adamowi Filipek, rolnikowi z Gminy Darłowo za zajęcie II miejsca              
w konkursie wojewódzkim „AGROLIGA 2012”. Pan Adam Filipek uzyskał tytuł 
Wicemistrza Agroligi w kategorii: rolnik. Pan Radosław Głażewski przedstawił Pana Adama 
Filipka, który prowadzi wraz z rodziną typowe gospodarstwo rolne, rodzinne, zajmujące się 
hodowlą bydła mlecznego, uprawą 140 ha ziemi, głównie są to użytki zielone. Krótko 
podsumowując Pan Radosław Głażewski oznajmił, że Pan Adam Filipek dwukrotnie 
korzystał z działania: modernizacja gospodarstw rolnych, z programu rolno-środowiskowego, 
zróżnicowanie działalności nierolniczej, gdyż również prowadzi działalność niezwiązaną                 
z rolnictwem, mianowicie wędkarstwo.  

Wobec powyższego, za uzyskanie tak zaszczytnego tytułu Pan Adam Filipek otrzymał 
drobny upominek od Gminy Darłowo.   

Pan Adam Filipek oznajmił, że to jest też w dużej mierze za sprawą Pana Radosława 
Głażewskiego, który był Kierownikiem Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Darłowie i za jego 
sprawą tak się stało, że takie działania zostały podjęte w gospodarstwie, za co mówca dzisiaj 
podziękował.  

 
Ad. 1.2.  

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przystąpił do 
ustalenia porządku obrad, przy czym przypomniał, że proponowany porządek obrad 
wszyscy Radni otrzymali wraz z zawiadomieniem na dzisiejszą sesję. Pan Jarosław Michalski 
przypomniał ponadto, że jest to sesja zwołana w trybie nadzwyczajnym, na wniosek Wójta 
Gminy Darłowo, wobec czego dodatkowym warunkiem dokonania zmiany w porządku obrad 
prócz bezwzględnej większości głosów ustawowego składu Rady wymagana jest przede 
wszystkim zgoda na zmianę porządku udzielona przez wnioskodawcę.   
Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał, czy ktoś chciałby 
zgłosić zmiany.  

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo oznajmił, że dużo jest spraw do 
załatwienia, jednak ze względu na terminowość sprawy zgłosił wniosek w sprawie 
wprowadzenia do porządku obrad dzisiejszej sesji projektu uchwały w sprawie zgłoszenia 
kandydata na etatowego członka Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie. 
Druk nr 4/2012XXIII.  

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo będący wnioskodawcą dzisiejszej sesji 
nadzwyczajnej wyraził zgodę na wprowadzenie ww. projektu uchwały do porządku obrad.  

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo oznajmił, że ww. 
uchwała ujęta na Druku Nr 4/2012XXIII rozpatrywana byłaby w punkcie 2f), a następnie 
poddał zgłoszony wniosek pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 14 Radnych Rady Gminy Darłowo, głosując jednogłośnie:  
14 głosów za przyjęciem proponowanej zmiany w porządku obrad poprzez dodanie punktu 
2f) w sprawie rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie zgłoszenia kandydata na etatowego 
członka Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie. Druk nr 4/2012XXIII , 
0 głosów przeciw,  
0 głosów wstrzymujących. 
 

Następnie Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zgłosił 
wniosek dot. propozycji zmiany porządku obrad poprzez przyjęcie do porządku obrad punktu 
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2g)  o treści: rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na bezczynność 
Wójta Gminy Darłowo. Druk nr 5/2012XXIII   

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo będący wnioskodawcą dzisiejszej sesji 
nadzwyczajnej wyraził zgodę na wprowadzenie ww. projektu uchwały do porządku obrad.  

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo oznajmił, że ww. 
uchwała ujęta na Druku Nr 5/2012XXIII rozpatrywana byłaby w punkcie 2g), a następnie 
poddał zgłoszony wniosek pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 14 Radnych Rady Gminy Darłowo, głosując jednogłośnie:  
14 głosów za przyjęciem proponowanej zmiany w porządku obrad poprzez dodanie punktu 
2g) w sprawie rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na bezczynność 
Wójta Gminy Darłowo. Druk nr 5/2012XXIII, 
0 głosów przeciw,  
0 głosów wstrzymujących. 
 
W głosowaniu nad przyjęciem porządku obrad wraz ze zgłoszonymi zmianami wzięło 
udział 14 Radnych Rady Gminy Darłowo, głosując jednogłośnie:  
14 głosów za,  
0 głosów przeciw,  
0 głosów wstrzymujących. 
/Wniosek Wójta Gminy Darłowo w sprawie zwołania sesji w trybie określonym w art. 20 ust. 3 ustawy z dnia             
8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym (tekst jednolity: Dz. U. z 2001 r., Nr 142, poz. 1591 z późn. zm.) 
stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu/ 
/zaproszenie na XXIII sesję nadzwyczajną wraz z porządkiem obrad stanowi załącznik nr 5 do niniejszego 
protokołu/ 
 
Ad. 2.a) 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie utworzenia jednoosobowej spółki                
z ograniczoną odpowiedzialnością pod nazwą „Gminny Zakład Gospodarki 
Komunalnej” Sp. z o. o. z siedzibą w Krupach. Druk nr 1/2012XXIII 
/Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie utworzenia jednoosobowej spółki z ograniczoną 
odpowiedzialnością pod nazwą „Gminny Zakład Gospodarki Komunalnej” Sp. z o. o. z siedzibą w Krupach 
stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu/ 

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo oznajmił, że niniejszy projekt uchwały 
proponuje w związku z ustawą „śmieciową” i to dopiero zapowiada się początek sprawy. Pan 
Franciszek Kupracz proponował realizować sprawę „własnymi siłami”, oznajmiając, że 
Gmina jest do tego przygotowana. Ponadto podkreślił, że aby nie zmarnować tego co do tej 
pory w Gminie wypracowano. Pan Wójt przypomniał, że o spółce, która miałaby się 
zajmować tymi sprawami rozmawia już od dłuższego czasu. Pierwsza wersja polegała na 
utworzeniu spółki na bazie majątku Gminnego Zakładu Użyteczności Publicznej, jednak 
sprawa ta ze względów formalnych i kosztowych odłożona została, a czas nagli i w związku  
z tym proponował by utworzyć tę spółkę z o. o. z kapitałem zakładowym, a nie na bazie 
GZUP. Pan Wójt odczytał treść projektu uchwały.  

Radny Pan Kazimierz Kołtun Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, 
Finansów i Budżetu poinformował, że opinia komisji dotycząca projektu uchwały jest 
pozytywna.  

Radny Pan Idzi Krawczyk Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej poinformował, że opinia komisji 
dotycząca projektu uchwały jest pozytywna. 

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
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W wyniku głosowania Rada Gminy Darłowo większością głosów: 
13 głosami za,  
0 głosami przeciw,  
1 głosem wstrzymującym 
podjęła uchwałę Nr XXIII/189/2012 w sprawie utworzenia jednoosobowej spółki                     
z ograniczoną odpowiedzialnością pod nazwą „Gminny Zakład Gospodarki 
Komunalnej” Sp. z o. o. z siedzibą w Krupach. 
/Uchwała Nr XXIII/189/2012 Rady Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu/ 
 
Ad. 2.b) 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 
2012 rok. Druk nr 2/2012XXIII 
/Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2012 rok stanowi 
załącznik nr 8 do niniejszego protokołu/ 

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo oznajmił, że sprawa zmian w budżecie 
przyczyniła się do tego, żeby odbyć sesję nadzwyczajną, a głownie wynika to z tego, że 
powstały dwie szkoły społeczne, które już funkcjonują już o d początku września i potrzeba 
jest finansowania tych szkół, co też musi być ujęte w budżecie.  
Uzasadnienie: „Proponuje się dokonać zmian w budżecie gminy na 2012 rok w następujący sposób: 
Zwiększyć dochody Gminy z tytułu                                                                                                     1 500 000,00 zł 
- najmu i dzierżawy składników majątkowych                                                                                       700 000,00 zł 
- podatku od nieruchomości osoby prawne                                                                                           500 000,00 zł 
- podatek rolny osoby fizyczne                                                                                                               300 000,00 zł 
Zwiększyć wydatki na:                                                                                                                        1 500 000,00 zł 
- działalność bieżącą Gminy tj.  
energię elektryczną                                                                                                                                  50 000,00 zł 
materiały biurowe (papier ksero, teczki)                                                                                                 65 000,00 zł 
usługi (pocztowe, prawnicze, serwisowe)                                                                                              206 150,00 zł 
zakup paliwa dla Straży Gminnej, opłaty za telefony, z tytułu delegacji służbowych, 
wpłaty na PFRON, wynagrodzenie audytora, szkolenia pracowników)  
odsetki od zaciągniętych kredytów i pożyczek                                                                                       101 000,00 zł 
udziały w związku z tworzeniem spółki z o. o.                                                                                           5 000,00 zł 
wynagrodzenia dla pracowników szkół                                                                                                 700 000,00 zł 
dotacje dla szkół niepublicznych                                                                                                           300 000,00 zł 
remonty budynków szkolnych                                                                                                                  60 000,00 zł 
podatek od nieruchomości za budynki Gminy                                                                                         12 850,00 zł 
Dokonać przeniesienia wydatków (z działu drogi) w związku z wnioskami od sołtysów dotyczących 
niewykorzystanego funduszu sołeckiego za 2011 rok                                                                              21 659,00 zł 
- sołectwo Porzecze i Palczewice na wyposażenie świetlic                                                                       9 500,00 zł 
- Sołectwo Krupy, Cisowo, Zielnowo na organizację festynów, imprez integracyjnych                           3 856,00 zł 
- Sołectwo Zielnowo rozbudowa placu zabaw                                                                                        8 293,00 zł” 

 
Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo oficjalnie poinformował, że na 

ostatnim spotkaniu z Radą Gminy Darłowo doszedł do porozumienia z Radnymi, że środki 
niewykorzystane z tak zwanego funduszu sołeckiego z roku 2011 i 2012 rok przeniesie się                    
w innej formie w zapisach propozycji do budżetu na rok 2013w pozycji drogi. Pan Wójt 
oznajmił, że taka sama formuła dotyczyć również będzie niewykorzystanego funduszu dla 
OSP. Pan Wójt oznajmił, że tak się porozumiał z Radą Gminy i nie ma co na siłę wydawać 
tych środków, tym bardziej, że kończy się kontrola NIK w zakresie wykorzystania funduszy 
sołeckich w naszej Gminie. Przy tym temacie Pan Wójt oznajmił, że Kontrolujący kontroluje 
nie tylko dokumenty w Urzędzie, ale również jeździ w terenie sprawdzać i występuje                     
z pytaniami. Pan Franciszek Kupracz oznajmił, że w czasie gdy zakończy się kontrola                       
i otrzyma protokół to, wówczas zorganizuje spotkanie z Sołtysami Sołectw Gminy Darłowo, 
żeby móc podzielić się z nimi tymi sprawami i w jakiś sposób to realizować. Pan Wójt dodał, 
że w związku z przeprowadzaną kontrolą głównie chodzi mu o ustawę o zamówieniach 
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publicznych, przy czym podał przykład, że jeśli na terenie Gminy Darłowo gmina robi 
ogrodzenia (oczywiście na wniosek i na uchwałę sołectwa) w różnych miejscowościach, to 
nie może być tak jak do tej pory, że dzielimy to i realizujemy tak, że każdy osobno. Powinno 
to być zorganizowane w taki sposób, że należy zebrać razem i oszacować koszty, ponieważ 
jeśli wartość przekracza czternaście tysięcy euro, wtedy trzeba ogłaszać przetarg, w wyniku, 
którego jeden wykonawcę powinien to zadanie realizować. W przypadku placów zabaw 
należy stosować tą samą procedurę postępowania jak w ww. przykładzie o ogrodzeniach, 
czyli wszystko powinno być razem zebrane, ogłoszony jeden przetarg i zrealizowane. Do tego 
oczywiście dochodzą inne sprawy, które związane są z tą realizacją. Pan Wójt oznajmił, że 
osobiście się nie zgadza z takim stanowiskiem i uzasadnił dlaczego. Następnie oznajmił, że 
podobnie mają się sprawy związane ze sportem, wolontariatem i organizacjami pożytku 
publicznego. Pan Wójt powiedział, ze takie są zasady, które może z reguły inaczej są 
odczytywane, przy czym myśli, iż różnica zdań wynika z realiów i rzeczywistości, gdy to się 
realizuje i dopiero po jakimś czasie to wychodzi. Mówca dla przykładu podał, ze gmina 
realizuje niektóre zadanie, które nie są ujęte w wieloletnim planie, ale realizowane są latami               
z tego względu na możliwości finansowe, a później przychodzą kontrolujący i po kilku latach 
sumuje to razem i mówi, że to nie tak, że powinien być przetarg. Pan Wójt podsumowując 
oznajmił, że myśli iż będzie zaprotokołowane jego wystąpienie w części przeniesienia tych 
funduszy: sołeckiego, które przejdą na następny rok, bo jest to duża kwota i daje możliwość 
bardziej racjonalnego i gospodarnego wykorzystania, chociaż jeszcze inne względy na to 
wpływają.  Na tym pan Wójt zakończył wypowiedź i podziękował.  

 
Pan Jarosław Michalski prosił przewodniczący komisji resortowych Gminy Darłowo o 

przedstawienie opinii w sprawie ww. projektu uchwały.  
Radny Pan Kazimierz Kołtun Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, 

Finansów i Budżetu poinformował, że opinia komisji dotycząca projektu uchwały jest 
pozytywna.  

Radny Pan Idzi Krawczyk Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej poinformował, że opinia komisji 
dotycząca projektu uchwały jest pozytywna. 

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji głos zabrał Pan Jan Górski Sołtys Sołectwa Dąbki, który oznajmił, że 

przed chwilą wszyscy wysłuchali opinii Pana Wójta na temat wykorzystania funduszy 
sołeckich, przy czym Pan Sołtys – jak powiedział – bardzo uważnie obserwował twarz Pani 
Prawnik, czy nie zareaguje, i zauważył, że nie reaguje kompletnie. Mówca oznajmił, że Pan 
Wójt używa sformułowań zupełnie jakiś abstrakcyjnych o przenoszeniu funduszy sołeckich. 
Pan Sołtys zwracając się do Pani mecenas wyjaśnił, że prawo nie stanowi o czymś takim jak 
przenoszenie funduszy sołeckich, a fundusz sołecki wygasa wraz z rokiem obrachunkowym. 
Następnie mówca zwrócił się z prośbą do Pana Wójta, aby Pan Wójt się tego trzymał. Pan Jan 
Górski następnie wypowiedź skierował do koleżanek kolegów Sołtysów Sołectw Gminy 
Darłowo przypominając, że wprowadzenie funduszy sołeckich było wielkim dobrodziejstwem 
w gminach, i zaznaczył, że nie był to obowiązek, gdyż fundusze mogły powstawać                         
w gminach lub nie musiały powstawać. Mówca oznajmił, ze wiele gmina widząc poważne 
utrudnienie w ich działaniach z powodu takiego funduszu sołeckiego w ogóle nie 
wprowadzało funduszy sołeckich. W Gminie Darłowo wprowadzono fundusze sołeckie                     
i w pierwszym momencie wszyscy byli uradowani, że oto będzie się działać w kierunku 
rozwoju samorządności wiejskiej. Mówca podsumował zwracając się do Wysokiej Rady, iż 
po kilku latach takiego funkcjonowania funduszu sołeckiego w Gminie Darłowo „jesteśmy               
w jakiejś mafii zupełnie, bo to fundusz stał się utrapieniem, stał się utrapieniem dla Rządu 
Gminy, stał się utrapieniem dla Rady i stał się utrapienie dla sołtysów, którzy walczą o to by 
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wywiązać się przed obliczem swoich mieszkańców, bo oni chcą się wywiązać, my sołtysi 
chcemy się wywiązać, powiedzieć: ludzie oto dobrze zrealizowaliśmy zadanie.” Pan Jan 
Górski oznajmił, że nie wie w jaki sposób ma po raz trzeci mówić ludziom na zebraniu, które 
odbędzie się w przyszłym tygodniu, „że oto to się kumuluje wam ludzie i przesuwamy to 
dalej”. Mówca oznajmił Panu Wójtowi, że to jakiś abstrakt zupełny. Pan Sołtys sugerował, iż 
może trzeba zacząć dyskusję, czy rzeczywiście ten fundusz sołecki jest w Gminie potrzebny, 
albo czy może Pan Wójt prosić o radę by jakoś zatrzymać ten zły proces i może realizować 
zadania własne Gminy bez funduszu sołeckiego. Pan Jan Górski oznajmił, że na dzień 
dzisiejszy jest zatrwożony i nie chciałby epatować z jakąś tragedią tego zjawiska, lecz 
chciałby, żeby to „unormalniło się”, żeby fundusz sołecki nie stał się „jakimś narzędziem 
uznaniowym Pana Wójta.” Pan Sołtys sugerował, że ci, którzy skamlą, oni mają i coś tam 
jeszcze chwycą, natomiast ci, którzy złożyli zwykły wniosek i oczekują, to oni nie mają, bo za 
mało skamlą. Pan Sołtys prosił, by Pan Wójt rozpoczął plan ratunkowy dla tego funduszu. 

Pan Jan Górski Sołtys Sołectwa Dąbki oznajmił przy tym, że człowiek z Najwyższej 
Izby Kontroli, z którym miał okazję dwukrotnie się spotkać, coś tam próbuje tak jakby 
rozszyfrować. Ponadto Pana Jana Górski powiedział, że na jego pytanie: „Po co Pan 
właściwie przybył?” człowiek ten odpowiedział, że pisze ogólnopolski raport na temat 
wykorzystywania funduszy sołeckich i chciałby spojrzeć na ten temat całościowo. Pan Jan 
Górski oznajmił, że odpowiedział temu człowiekowi: „Panie, idź Pan do domu, jeżeli Pan nie 
jest w stanie jako Urzędnik Państwowy…” Pan Sołtys Sołectwa Dąbki kontynuował 
wypowiedź na temat kontrolującego NIK: „Urzędnik Państwowy z tytułem starszy inspektor 
Najwyższej Izby Kontroli, człowiek pobierający kilkutysięczną pensję, siedzi tutaj już nie 
wiem, chyba ze trzy miesiące mam wrażenie go widzę i coś tam mieli sobie jakieś papiery. 
Najlepiej by go było pogonić, to byłoby chyba najlepsze, ależ nie możemy tego uczynić jako 
Gmina.”  Na zakończenie wypowiedzi Pan Sołtys oznajmił, że oczekuje dzisiaj od Pana 
Wójta konkretnej odpowiedzi, czy w przyszłym roku uzyskają jakąś enigmatyczną 
odpowiedź, że znowu przesuwane będą fundusze na 2014 rok.  

Nikt więcej nie chciał zabrać głosu w tym punkcie.  
Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję, po 

czym rada przystąpiła do głosowania.  
W wyniku głosowania Rada Gminy Darłowo jednogłośnie: 
14 głosami za,  
0 głosami przeciw,  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła uchwałę Nr XXIII/190/2012 w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 
2012 rok. 
/Uchwała Nr XXIII/190/2012 Rady Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu/ 
 
Ad. 2.c) 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie Regulaminu utrzymania czystości                    
i porządku na terenie Gminy Darłowo. Druk nr 3/2012XXIII 
/Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie 
Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu/ 

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo oznajmił Wysokiej Radzie, Sołtysom               
i gościom, że Regulamin utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Darłowo stanowi 
dopiero początek realizacji bardzo ważnej sprawy, która nie wynika z woli władz Gminy, lecz 
z rewolucji wdrożenia nowego systemu gospodarki odpadami. Czas nagli, a realizacja 
gospodarki odpadami zgodnie z Dyrektywą Unijną ma funkcjonować od 1 lipca 2013 roku. 
Oczywiście to wszystko spada na barki samorządów. Pan Wójt kontynuując oznajmił, że 
stajemy w tej chwili przed bardzo trudnym dylematem, i chociaż radni w tym się określili, to 
Urząd Marszałkowski domaga się od naszej Gminy zamknięcia wysypiska w Krupach                  
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w terminie przypadającym do końca bieżącego roku. Pan Wójt wyjaśnił, że wobec tego, iż 
przyjęta jest taka polityka od najwyższych organów w tym zakresie, że liczą się sąsiednie 
aglomeracje, które liczą w granicach 160 000 osób. Wówczas dla nich ten cały system się 
organizuje. Pan Wójt oznajmił, że dużo wysiłku to Gminę kosztowała i myśli, że każdy to 
rozumie. Jednak ten dorobek marnować zdaniem Pana Wójta jest nie podłodze dla Gminy 
jest. Dlatego też po konsultacjach z Radnymi Rady Gminy Darłowo, jak i również w związku 
z osobistym swoim zdaniem w tej kwestii Pan Wójt nie podpisał się pod oświadczeniem,                
w którym maiłby oświadczyć, że cała likwidacja tego wysypiska nastąpi. Pan Franciszek 
Kupracz oznajmił, że wszystko to ma swoje zalety i wady. W związku z wdrożeniem tego 
systemu związane są systematyczne kontrole w tym zakresie. Ponadto dla gospodarki 
odpadami, jeśli gmina tego wysypiska nie zlikwiduje, wówczas może być zamknięta droga na 
dofinansowanie dla Gminy. Urząd Marszałkowski proponuje, żeby w znacznym stopniu 
sfinansować likwidację tego wysypiska. Wobec takiej sytuacji Pan Wójt podał kwotę 
szacunkową w wysokości dziesięciu milionów złotych. Na wszystko składają się czynniki 
takie jak składowisko zrobione zgodnie z wymogami, zasób pewnego majątku w związku ze 
zbieraniem tych śmieci, ludzie, który pracują. Pan Wójt oznajmił, że do czynienia miał już                
z szeregiem dokumentów sporządzonych na bazie różnych dyrektyw, ale Zycie pokazało                
w praktyce coś innego. Najbliższym przyjętym przez Sejmik Województwa wysypiskiem dla 
naszego regionu jest wysypisko śmieci w Sianowie, prowadzone przez MPGK w Koszalinie. 
Po dyskusji w sprawie tego systemu między innymi Prezes Wydziału Ochrony Środowiska 
Urzędu Marszałkowskiego da jeszcze nam czas, żeby Gmina skontaktowała się z Panem 
Dyrektorem na temat współpracy, żeby nasze stanowisko funkcjonowało. Pan Franciszek 
Kupracz powiedział, że jest to temat bardzo poważny chociażby również z uwagi na to, że 
chodzi o to, iż za te śmieci będzie wdrożony inny system pobierania opłat, a także ustalania 
tych opłat. Wobec tego będzie uchwalone następne prawo miejscowe obowiązujące w Gminie 
Darłowo. Jednakże jeśli owe akty prawa mają być zgodne z Dyrektywą Europejską, wówczas 
opłata za śmieci prawdopodobnie będzie naliczana w zależności od zużycia wody.  
Prawdopodobnie wtedy będzie można ustalić ilość osób i odpadów. Pan Wójt podkreślił, że 
przy tym systemie zasadniczą sprawą jest segregacja śmieci u źródła. Regulamin utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy Darłowo opracował Pan Radosław Głażewski Zastępca 
Wójta Gminy Darłowo w związku z tym Pan Franciszek Kupracz oddał mu głos w celu 
omówienia i uzasadnienia tego tematu.  

Wobec powyższego Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo 
udzielił głosu Panu Radosławowi Głażewskiemu Zastępcy Wójta Gminy Darłowo. 

Pan Radosław Głażewski Zastępca Wójta Gminy Darłowo oznajmił, że każdy będzie 
mógł zapoznać się z Regulaminem utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy 
Darłowo, który w szczegółowy sposób określa zasady utrzymania czystości i porządku na 
terenie Gminy Darłowo, w szczególności dotyczące prowadzenia we wskazanym zakresie 
selektywnego zbierania i odbierania odpadów komunalnych, prowadzenie selektywnego 
zbierania i odbierania odpadów komunalnych ulegających biodegradacji, prowadzenie 
selektywnego zbierania i odbierania odpadów powstających w gospodarstwach domowych, 
uprzątania błota, śniegu oraz innych zanieczyszczeń części nieruchomości służących do 
użytku publicznego, mycie i naprawy pojazdów samochodowych poza myjniami                              
i warsztatami naprawczymi. Mówca kontynuując ponadto powiedział, że w przedmiotowym 
regulaminie określa się średnią ilość odpadów komunalnych wytwarzanych                              
w gospodarstwach domowych bądź w innych źródłach, liczby osób korzystających                      
z pojemników, częstotliwość i sposób pozbywania się odpadów komunalnych oraz inne 
wymagania wynikające z gospodarki odpadami. Pan Radosław Głażewski oznajmił, że w tym 
regulaminie zapisane są obowiązki osób utrzymujących zwierzęta domowe oraz zwierzęta 
gospodarskie. Regulamin wyznacza obszary podlegające obowiązkowej deratyzacji oraz 
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terminy jej przeprowadzania. Pan Radosław Głażewski na zakończenie wypowiedzi oznajmił, 
że Regulamin jest ciekawą lekturą i gdyby ktoś nie posiadał tego regulaminu, a chciałby się 
zapoznać z jego treścią, to z pewnością otrzyma egzemplarz.  

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję.  
W dyskusji głos zabrali: 
Pan Jerzy Krzyżanowski Radny Rady Gminy Darłowo oznajmił, że na stronie 

dziewiętnastej Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Darłowo 
określona jest częstotliwość odbierania odpadów i nieczystości, przy czym w niniejszym 
regulaminie napisano, że przy zabudowie wielorodzinnej, jednorodzinnej odpady będą 
zbierane jeden raz w tygodniu. Obecnie w tej chwili odpady, śmieci zbierane są raz na dwa 
tygodnie, natomiast ma się to odbywać wkrótce raz w tygodniu, więc częstotliwość wzrośnie 
o sto procent, co zdaniem Pana Radnego prawdopodobnie przełoży się na cenę. Za darmo nikt 
tych odpadów nie będzie wywoził. Zdaniem Pana Jerzego Krzyżanowskiego śmieci zabierane 
są systematycznie, regularnie co dwa tygodnie i niema potrzeby tego zmieniać. Pan Jerzy 
Krzyżanowski oznajmił, że nie wie czym jest to spowodowany zapis o tej tygodniowej 
częstotliwości. Następnie oznajmił Panu Marcelowi Glazie Dyrektorowi Gminnego Zakładu 
Użyteczności Publicznej w Dąbkach, że wystarczy pozostawienie dotychczasowej 
częstotliwości wywozu śmieci, gdyż są one zabierane systematycznie. Pan Radny zauważył, 
że nie ma potrzeby zwiększać tej częstotliwości. Pan Radny oznajmił ponadto, że jeżeli ta 
częstotliwość wywozu śmieci zostanie taka jak zaproponowano w tym regulaminie, to trzeba 
będzie wyłaniać w drodze przetargu firmę, która będzie zajmowała się wywozem śmieci. Pan 
Jerzy krzyżanowski przypomniał, że po to była utworzona spółka jednoosobowa, żeby 
umożliwić GZUP uczestniczenie w takim przetargu. Pan Radny podsumował, że siłą rzeczy 
jeśli taki zapis będzie w regulaminie, to będzie to musiało być spełnione, i ktoś tego będzie 
musiał pilnować. W związku z tym Pan Krzyżanowski zadał pytanie panu Franciszkowi 
Kupraczowi Wójtowi Gminy Darłowo czy to jest wymóg odgórny ta tygodniowa 
częstotliwość, czy inaczej?  

Pan Mieczysław Wrona Sołtys Sołectwa Nowy Jarosław oznajmił, iż popiera głos 
przedmówcy, ponieważ Pan Sołtys wraz z żoną nie wytwarzają dużej ilości śmieci, wobec 
czego nieraz śmieciarka obiera połowę zbiorniczka. Pan Sołtys oznajmił, że tam, gdzie dwie 
osoby są nie ma dużych potrzeb.  

Pan Idzi Krawczyk Radny Rady Gminy Darłowo oznajmił, iż słyszał, że to zadanie ma 
być rozliczane przez GZUP od ilości zużycia wody.  

Pan Bogdan Strack mieszkaniec Gminy Darłowo zadał pytanie jak to się ma do 
pensjonatów i innych gospodarstw.  

Pan Jerzy Krzyżanowski Radny Rady Gminy Darłowo nawiązując do wypowiedzi 
Pana Idziego Krawczyka Radnego Rady Gminy Darłowo oznajmił, że to słuszne rozwiązanie 
naliczania śmieci w zależności od zużycia wody, ale przelicznik musi być racjonalny             
w stosunku do kosztów jakie się ponosi. Radny abstrahując oznajmił, że żeby pokryć koszty 
tego transportu Rada będzie musiała ustalić takie ceny, żeby te koszty pokryć. Czyli jeżeli 
uzna, że za 1 m3 wody będzie kosztowało to 2 zł, ale się okaże, że ta kwota nie pokryje tych 
kosztów transportu. Jeżeli ta częstotliwość będzie zbyt duża i nieefektywnie będą odbierane te 
wszystkie śmieci, no to się okaże, że trzeba będzie podnieść ten wskaźnik na przykład do 4 zł 
za m3. Zdaniem Pana Jerzego Krzyżanowskiego naliczanie według zużycia wody jest słuszne 
oraz jest to jedyna możliwość rozliczenia tego wszystkiego. Jedyny zdaniem Pana Radnego 
słuszny kierunek. Tylko chodzi o ten wskaźnik, czy to będzie 2 zł, czy 4 zł, bo nikt za darmo 
wywozić nie będzie.  

Pan Kazimierz Grzybak Sołtys Sołectwa Wiekowo oznajmił, że czytał regulamin                   
i stwierdził, że zapisy w tym regulaminie są piękne, tylko ma szereg wątpliwości w jaki 
sposób będzie to wszystko realizowane. Na przykład taki zapis, ze zarządcy dróg będą 
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odpowiadać za utrzymanie czystości na jezdniach, (Mówca przypomniał, że w tej chwili też 
odpowiadają za to.) na chodnikach, poboczach dróg, rów i skarpy rowów mają być 
wykoszone. Pan Kazimierz Grzybak powiedział, że osobiście uważa, że to nawet za 
dwadzieścia lat nie będzie możliwe do wyegzekwowania, w związku z czym zadał pytanie: 
„W jaki sposób Gmina będzie działać, aby wyegzekwować od zarządcy drogi sprzątnięcie 
śniegu z chodnika, śmieci, wykoszenia pobocza, czy czegoś innego?” Mówca oznajmił, że              
w tej chwili odbywało się to tak, że mieszkańcy sami – mimo, że nie musieli tego robić, ale 
po chodniku tym chodzą – odkopali ten śnieg, a jechał pług i to co oni odkopani, wszystko im 
nagarnął na ten chodnik. Pan Sołtys oznajmił, że czy to obowiązek ich, czy zrobili to dla 
własnego dobra, gdyż mieli możliwość chodzenia w śniegu po kolana, w regulaminie jest 
napisane, że zarządca drogi powinien to usunąć. Następnie Pan Kazimierz Grzybak zapytał             
w jakim terminie ten zarządca drogi ma to zrobić? Czy wtedy, kiedy śnieg się stopi na 
przykład? Nie ma takiego określenia, w związku z czym Pan Sołtys jest ciekaw, bo stan dróg, 
poboczy, rowów, też wygląda i ma wielki wpływ na estetykę miejscowości. Dlatego mówca 
chciałby wiedzieć w jaki sposób Gmina będzie egzekwować wykonywanie tych obowiązków 
czy to od Zarządu Dróg Wojewódzkich, czy Zarządu Dróg Powiatowych? Mówca dodał, że 
swoje drogi Gmina chyba będzie utrzymywać w odpowiednim stanie.  

Pan Szymon Krawczuk mieszkaniec Gminy Darłowo w związku z tym, że                           
w regulaminie mówi się o selektywnym zbieraniu odpadów zadał pytanie czy będą 
zapewnione pojemniki do selektywnego zbioru odpadów, czy ewentualnie protokół, czy to 
odbiorca zapewni te pojemniki? Jak to ma być?  

Pan Jan Górski Sołtys Sołectwa Dąbki z całym szacunkiem dla przedmówców, którzy 
mieli różne wątpliwości oznajmił, że ustawa śmieciowa jest wielkim dobrem, ponieważ 
rozwiązuje problem sprawiedliwości społecznej w śmieciach, czyli po prostu wszyscy 
mieszkańcy będą równomiernie obciążeni. Mówca oznajmił, że tematem do dyskusji jest 
wskazanie najlepszego wskaźnika. Czy to zużycie wody, czy liczba mieszkańców, czy 
powierzchnia metrów kwadratowych domów, o czym się w wielu gminach dyskutuje. Pan 
Sołtys oznajmił, że dzisiaj padła propozycja wskaźnika zużycia wody, co na swój sposób 
wydaje się optymalnym wyjściem, gdyż Gmina ma bardzo zróżnicowanych odbiorców. Za 
przykład podał odbiorcę, Pana Mieczysława Wronę twierdzą, że Pan Mieczysław wraz z żoną 
niewiele wytwarzają śmieci, ponadto podejrzewa, że być może będą wodę oszczędzać, żeby 
jak najmniej za śmieci zapłacić. Natomiast przedsiębiorcy, którzy w niektórych momentach 
zużywają ogromne ilości wody, które prawdopodobnie przełożą się na śmieci, gdyż ogromne 
ilości wody są związane z liczbą mieszkańców w danym budynku w tym momencie. Pan Jan 
Górski oznajmił, ze można tu przyjąć, że to jest jakieś optymalne rozwiązanie, chociaż głos      
w dyskusji można sobie jeszcze zostawić.   

Pani Wanda Hańczaryk Sołtys Sołectwa Cisowo oznajmiła, że jeśli chodzi o ten 
regulamin, to Gmina powinna sprawdzić ile jest pojemników i czy każdy mieszkaniec                 
w ogóle ma ten pojemnik, a dopiero później zając się regulaminem. Zdaniem Pani Sołtys 
wielu mieszkańców nie ma pojemników na śmieci i nie płaci za śmieci ,dlatego jej zdaniem 
należy zacząć od podstawy ustalenia, czy w ogóle wszyscy mają pojemniki.   

Pan Jan Górski Sołtys Sołectwa Dąbki uzupełnił wypowiedź Pani Wandy Hańczaryk 
oznajmiając, że ustawa śmieciowa reguluje to w jakiś sposób, że ludziom nie będzie opłacać 
się nie mieć pojemnika. Na przykład w związku z tym, że zużywają wodę na przykład i tak 
będą płacić za śmieci nawet gdyby tego pojemnika nie mieli, więc z czasem dojdą do 
wniosku, że lepiej mieć pojemnik.  

Pan Piotr Skoczek Radny Rady Gminy Darłowo, Sołtys Sołectwa Dobiesław zapytał, 
czy nie lepiej zamiast wprowadzenia czterokrotnego odbioru śmieci w poszczególnych 
miejscowościach, nie lepiej wprowadzić dwa pojemniki, żeby zachować tę częstotliwość, 
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gdyż będzie zdaniem mówcy wtedy mniejsza strata dla Gminy. Pan radny oznajmił, że w tej 
chwili jest różnie, ponieważ ludzie często maja jeden pojemnik, a pięć worków obok.  

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał czy Radni 
wnoszą uwagi do tego projektu uchwały? 

Pan Jerzy Krzyżanowski radny Rady Gminy Darłowo oznajmił, ze chciałby jeszcze 
odpowiedź usłyszeć na ten temat.  

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo oznajmił, że to nie jest taka rzecz, że to 
szereg rzeczy tylko od nas tu zależnych jest. Pan Wójt kontynuował, że ta ustawa jest 
decyzyjna w takich określeniach co ma być, jak to ma być przeprowadzone. Jest to dopiero 
początek sprawy, a to co w tej chwili obowiązuje nie może już tak zostać, tego już nie będzie, 
gdyż nie może tak dalej być. Pan Wójt odpowiedział na pytania dotyczące częstotliwości 
odbioru śmieci. Ponadto Pan Franciszek Kupracz przypomniał, że aby mógł przedstawić 
radzie do zaopiniowania przedmiotowy regulamin, musiał przedłożyć go Powiatowemu 
Inspektorowi Sanitarnemu celem wydania opinii. Pan Wójt wyjaśnił, że śmieci możliwie 
szybko nie mogą znajdować się w ogólnych pojemnikach, lecz mają być na bieżąco 
sortowane i mają być odzyski. Taki tygodniowy system jest czasem, w którym można jeszcze 
coś z tego uzyskać. Prócz tego wszystkiego narzucone są normatywy w odpowiednim 
zakresie, które określają ile powinno wyjść tego odzysku. Pan Wójt oznajmił, że już w tej 
chwili jest to rygorystycznie przestrzegane, a po tej ustawie, będzie to bardziej rygorystycznie 
przestrzegane. Pan Wójt nadmienił, że Inspektor Sanitarny będzie pełnił rolę niejako Policji 
Środowiskowej w tym zakresie. Jak w pojemniku leży wszystko dwa tygodnie, i trzeba to 
przebrać, bo to wszystko jest jeszcze sortowane. Regulamin z tego między innymi względu 
uzyskał pozytywną opinię, a ponadto w ten sposób sprawdził się miedzy innymi w miastach. 
W Gminie Darłowo dosyć późno były odbierane śmieci. Pan Wójt oznajmił, że rozpatrując tę 
sprawę nie tylko czynnik ekonomiczny należy brać pod uwagę. Ponadto pan Wójt nadmienił, 
że niektóre działanie samorządu jest ograniczone, a Gmina powinna się dostosować do tych 
wymogów, a dowolność nie jest taka jak byśmy sobie tego chcieli. Oczywiście będzie 
rewolucja w pojemnikach, które będą dostarczone w takiej, czy innej formie do każdego 
dostawcy i między innymi to się będzie opłacać, ponieważ będzie to inna formuła pobierania 
opłaty. Taka formuła podatkowa i egzekucja pieniążków. Pan Wójt dodał, że idzie to w tym 
kierunku, żeby ruszyć ten system, żeby te śmieci były sortowane na początku, dlatego 
zaproponowanych jest cztery, pięć pojemników różniących się kolorami, czy innymi 
parametrami, które na bieżąco będą przekazywane, i będzie można je zagospodarowywać. 
Pan Wójt oznajmił, że na pewno nie będzie pojemników zbiorczych jakie są w tej chwili,                  
w których niemal wszystko się znajduje. Pan Franciszek Kupracz powiedział, iż myśli, że 
należy przy tym zachować spokój, i oczywiście to wszystko przełoży się na możliwości                 
i unormowania Gminy. Pan Wójt potwierdził, że w Gminie są zróżnicowani dostawcy śmieci, 
o czym ustawa w jaki sposób to rozwiązać. Pan Wójt oznajmił, że są praktycznie cztery 
sposoby, a piąty dopuszczalny dla komercyjnych dostawców, gdzie stawka za pojemnik razy 
liczba pojemników. Pan Wójt powiedział, że będzie to przedmiotem Wysokiej Rady i będzie 
przyjęte któreś rozwiązanie. Ponadto dzisiaj temat Pan Wójt wywołał, z uwagi na czas, że 
dalej go odkładać nie można, a trzeba przygotowywać dokumenty, rozparzyć i przyjmować 
do realizacji, co wymaga czasu i pieniążków. Nie mogą dwa pojemniki miesiąc leżeć, gmina 
na bieżąco musi to sprzątać, a mało tego ten, który będzie to zbierał, musi być wyłoniony                 
w drodze przetargu. W przetargu cena może być przyjęta taka, która, nie wiadomo czy 
zostanie przyjęta przez mieszkańców. Pan Wójt oznajmił, że to czy ta cena będzie przyjęta 
przez mieszkańców, będzie zależało od mądrości i możliwości samorządu, który się stara 
żeby to funkcjonowało.  

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo oznajmił, że dzisiaj w Gminie złożył 
mu wizytę Pan Wójt z Mysłowic koło Karpacza proponując współpracę. W ich gminie 
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wszystko unormowali. U nich w gminie na przykład cena ścieków dla tego, który odbiera jest 
19 zł za metr, mieszkańcy płaca 6 zł, a 13 zł dopłaca Gmina. Gmina musi wziąć skądś 
pieniążki, więc wzięła ścieki z Karpacza, gdzie już jedną cenę daje i tak wyrównuje. Pan 
Franciszek Kupracz oznajmił, ze podobna historia będzie w Gminie Darłowo, co tez trzeba 
odpowiednio poukładać. Dlatego ten regulamin jest dopiero początkiem tego wszystkiego,              
a zasada tygodniowego odbierania odpadów jest najbardziej słuszna, jeśli mamy my, czy ktoś 
te odpady zagospodarować. Pan Wójt nadmienił, iż oczywiście będzie to częściej, ale                     
i odpadów coraz więcej jest zwłaszcza przy działalności komercyjnej. Pan Wójt nadmienił 
ponadto, że prawdopodobnie będzie wariant piąty zaproponowany radzie Gminy do przyjęcia 
w drodze uchwały. Pan Franciszek Kupracz powiedział, że niektóre Gminy wyprzedziły 
Gminę Darłowo i wprowadziły już regulaminy, które pomimo początkowych trudności 
funkcjonują. Na przykład w Gminie Malechowo już po części funkcjonuje oznajmił Pan Wójt 
i wyjaśnił, że nie ma się czego bać, tylko to przeprowadzić. 

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo powiedział, że martwi go sprawa 
wysypiska, i można mówić, że są koszty stałe tego przedsięwzięcia, ale na przykład transport 
pokonanie czterdziestu kilometrów, to wiadomo, że nikt za darmo nie będzie jeździł. W tym 
zakresie jest to zasadnicza sprawa, tym bardziej, że Gminne wysypisko w Krupach starczy na 
te dwadzieścia pięć lat, a oczywiście odpady, które tam się nie mieszczą trzeba byłoby 
dostarczać do kogoś innego, na przykład do Sianowa, czy do kogoś innego, żeby były 
zagospodarowywane. Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo powiedział, że na dzisiaj 
najwięcej problemów Gmina ma podczas kontroli tego wysypiska w Krupach przy tym, że nie 
ma gazu i nie pali się ogień w tej instalacji gazowej. Gazu nie ma, a instalacja jest. A musi 
być płomień by wszystko przebiegało jak należy. Pan Wójt oznajmił, że problem finansowy 
będzie najbardziej problematyczny i chyba jeszcze cztery uchwały się pojawią, żeby tę 
sprawę formalnie zapiąć. Dzisiaj Pan Wójt Gminy Darłowo wnioskuje do Rady Gminy 
Darłowo o przyjęcie tej uchwały  w takiej formie jaka jest.  

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo oznajmił, że opinia 
sanitarna do projektu uchwały została przedłożona Radzie Gminy i jest ona pozytywna.  

Pan Jerzy Krzyżanowski Radny Rady Gminy Darłowo wyjaśnił, że jego pytanie nie 
było postawione dlatego, żeby zaspokoić swoją próżność, tylko dlatego, żeby wyjaśnić 
dlaczego tak jest w regulaminie i że to nie jest „widzi mi się” Gminy, tylko po prostu wymóg 
Inspektora Sanitarnego, co się bezpośrednio przedkłada na tę sprawę i czego trzeba być 
świadomym, a to się przedkłada na cenę.  

Pan Jan Górski Sołtys Sołectwa Dąbki w sprawie pojemników oznajmił, że żyjemy           
w Państwie fikcji, dlatego prosił słuchaczy żeby sobie wyobrazili ogrom wprowadzenia, 
ogromnych wysokich kosztów, wprowadzenia przez gminę selektywnych pojemników. Pan 
Jan Górski oznajmił, że później okazywało się, że to odbiór selektywny nie jest możliwy. 
Gmina na tym etapie dobrze wykonywała pewne zadania, a pracownicy wszystkie te 
selektywne śmieci wrzucali do jednej śmieciarki twierdząc, ze koszty selektywnego odbioru 
są dużo wyższe niż potem na taśmociągu segregacja tych śmieci. Pan Górski kontynuując 
oznajmił, że dlatego jest im obojętne ładowanie do jednej śmieciarki, po czym zrzucane na 
taśmę i było rozdzielane. Mówca powiedział, że dobrze, że ta ustawa jest.       

Nikt więcej nie zabrał głosu w tym punkcie. 
Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję, po 

czym rada przystąpiła do głosowania.  
W wyniku głosowania Rada Gminy Darłowo większością głosów: 
12 głosami za,  
0 głosami przeciw,  
2 głosami wstrzymującymi 
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podjęła uchwałę Nr XXIII/191/2012 w sprawie regulaminu utrzymania czystości                 
i porządku na terenie Gminy Darłowo. 
/Uchwała Nr XXIII/191/2012 Rady Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu/ 

 
Ad. 2.d) 

Zajęcie stanowiska przez Radę Gminy Darłowo w związku z zawiadomieniem 
Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie dot. uchwały Nr 
XXII/188/2012 Rady Gminy Darłowo z dnia 8 sierpnia 2012 roku w sprawie ustalenia 
trybu udzielania i rozliczania dotacji dla niepublicznych szkół, przedszkoli oraz 
zespołów wychowania przedszkolnego i punktów przedszkolnych prowadzonych na 
terenie Gminy Darłowo.  

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przypomniał, że 
wszyscy Radni otrzymali to zawiadomienie i zapytał, czy ktoś chciałby zabrać głos w tym 
punkcie. 

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo przypomniał, że rada Gminy Darłowo 
dnia 8 sierpnia 2012 roku podjęła uchwałę w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania 
dotacji dla niepublicznych szkół, przedszkoli oraz zespołów wychowania przedszkolnego                  
i punktów przedszkolnych prowadzonych na terenie Gminy Darłowo. Rada Gminy Darłowo  
uchwaliła, ze dowożenie uczniów do szkół niepublicznych będzie w formie dotacji. Kolegium 
Regionalnej Izby Obrachunkowej zbadało tę uchwałę i zajęło stanowisko, że ta dotacja nie 
jest zgodna z ustawą o finansach publicznych, które podlegają szczególnym zasadom, 
zwłaszcza jeśli chodzi ośrodki z budżetu Państwa, czy z jednostki samorządu terytorialnego. 
Dowożenie takie nie może być w formie dotacji. Pn Wójt nadmienił, że taka forma była 
również stosowana przez inne samorządy i przypomniał, że dotacja wynikała z tego, że 
stawka była pomnożona przez ilość kilometrów i pieniądze były przekazywane na konto                 
w najprostszy sposób. Okazuje się, że tak nie może być. Pan Wójt niemniej jednak oznajmił, 
iż oczywiście dalej będzie to finansowane ze środków samorządowych, lecz nie w formie 
dotacji a zapłaty. W związku z tym będzie trzeba przygotować szereg dokumentów żeby to 
zapłacić. Wobec tego musi być oferta, umowa, zamówienia publiczne muszą być 
przestrzegane. Pan Wójt zaproponował radzie Gminy przyjęcie tego do wiadomości, co wiąże 
się z przyjęciem innej formy zapłaty za dowożenie uczniów do szkół jako działalność 
komercyjną i sprawę w taki sposób zakończyć. Pan Wójta na zakończenie powiedział, że 
trudno, będzie więcej biurokracji.  

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo odczytał treść 
oświadczenia. 

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo wobec tego, ze nikt 
już więcej nie chciał; zabrać głosu w dyskusji zamknął dyskusję, po czym Rada przystąpiła do 
głosowania.  
W wyniku głosowania Rada Gminy Darłowo jednogłośnie: 
14 głosami za,  
0 głosami przeciw,  
0 głosami wstrzymującymi 
przyjęła oświadczenie. 
/Oświadczenie Rady Gminy Darłowo z dnia 19 września 2012 roku w sprawie zajęcia stanowiska Rady Gminy 
Darłowo wobec zawiadomienia Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie dot. uchwały                    
Nr XXII/188/2012 Rady Gminy Darłowo z dnia 8 sierpnia 2012 roku w sprawie ustalenia trybu udzielania                    
i rozliczania dotacji dla niepublicznych szkół, przedszkoli oraz zespołów wychowania przedszkolnego i punktów 
przedszkolnych prowadzonych na terenie Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu/ 
 
 
 



Strona 13 z 19 
 

Ad. 2.e) 
Zajęcie stanowiska przez Radę Gminy Darłowo w związku z zawiadomieniem 

Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie dot. uchwały Nr 
XXII/186/2012 Rady Gminy Darłowo z dnia 8 sierpnia 2012 roku w sprawie wysokości 
opłat za zajęcie pasa drogowego. 

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przypomniał, że 
wszyscy Radni otrzymali to zawiadomienie i zapytał, czy ktoś chciałby zabrać głos w tym 
punkcie. 

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo przypomniał, że rada Gminy Darłowo 
na sesji w dniu 8 sierpnia 2012 roku podjęła uchwałę w sprawie wysokości opłat za zajęcie 
pasa drogowego. Pan Wójt oznajmił, że wszystkie zapisy ujęte były w jednej uchwale, żeby to 
jeden dokument był, przy czym Regionalna Izba Obrachunkowa w Szczecinie zarzuciła 
niezgodność § 3 ust 2 i 3 za niezgodne. Pan Wójt odczytał treść uchwały i wyjaśnił, że RIO 
twierdzi, iż drogi wewnętrzne nie są drogami publicznymi, więc przez ten zapis naruszono 
ustawę o drogach publicznych. Dotyczyło to głównie zajęcia tych dróg wewnętrznych, które 
użytkują głównie ci, którzy budują wiatraki. Nie można tego określić w formie tej uchwały, i 
znów staje się to sprawą indywidualną między Panem Wójtem a inwestorem. Pan Wójt 
kontynuując wypowiedź wyjaśnił, że nie można tego było ująć w formie uchwały, a chodziło 
głównie o to, że gdy ktoś przyjeżdża do Gminy i zajmuje pasy drogowe przy drogach 
wewnętrznych, publicznych, to miałby zapis w uchwale i wiedziałby ile to zajęcie pasa 
drogowego kosztuje, w związku z czym mógłby sobie liczyć. Teraz trzeba będzie 
indywidualnie załatwiać takie sprawy, co Gmina już czyni z tymi, którzy budują wiatraki na 
terenie Gminy Darłowo. Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo oznajmił, że 
proponuje przyjąć rozstrzygnięcie Regionalnej Izby Obrachunkowej do wiadomości                          
i stosowania, przy czym nadmienił, że RIO wysłało zawiadomienie do innych podległych 
samorządów, żeby przestrzegali tego i takich uchwał nie podejmowali.   

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję, po 
czym rada przystąpiła do głosowania.  
W wyniku głosowania Rada Gminy Darłowo jednogłośnie: 
14 głosami za,  
0 głosami przeciw,  
0 głosami wstrzymującymi 
przyjęła oświadczenie. 
/Oświadczenie Rady Gminy Darłowo z dnia 19 września 2012 roku w sprawie zajęcia stanowiska Rady Gminy 
Darłowo wobec zawiadomienia Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie dot. uchwały                    
Nr XXII/186/2012 Rady Gminy Darłowo z dnia 8 sierpnia 2012 roku w sprawie wysokości opłat za zajęcie pasa 
drogowego stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu/ 

 
Ad. 2.f) 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zgłoszenia kandydata na stanowisko 
etatowego członka Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie.  
Druk nr 4/2012XXIII 
/Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie zgłoszenia kandydata na stanowisko etatowego członka 
Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu/ 

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo odczytał treść proponowanego projektu 
uchwały i uzasadnił, że ukazał się konkurs na etatowego członka Kolegium Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Szczecinie, przy czym część tych członków może być zgłaszana przez 
jednostki samorządu terytorialnego. Pan Wójt wyjaśnił skąd się to wzięło, że nasza gmina 
zgłasza członka. Otóż z tą propozycją zgłosiła się do Gminy Pani Anna Myśko, która była               
w Gminie Darłowo Audytorem Wewnętrznym przez około ponad rok, i zapytała czy 
samorząd mógłby zgłosić ją po tej współpracy. Pan Franciszek Kupracz oznajmił, że Pani 
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Anna Myśko posiada kwalifikacje, żeby móc startować w tym konkursie, a konkurs dopiero 
będzie na tego członka. Natomiast na temat współpracy z Gminą Darłowo  Pan Wójt 
oznajmił, że Pani Anna Myśko jest jak kontroler z NIK, ponieważ wszystko by kontrolowała, 
papiery przerzucała, paragrafy sprawdzała i w tym jest bardzo dobra, a jeśli chce to niech 
kontroluje, gdyż kontrole są potrzebne, żeby nie zabłądzić w niepotrzebne rzeczy. Pan Wójt 
oznajmił, że z tych względów przychylił się do tej propozycji i zaproponował Radzie Gminy 
Darłowo aby tę kandydaturę zgłosić do tego konkursu.  

Nikt więcej nie chciał zabrać głosu w tym punkcie.  
Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję, po 

czym Rada przystąpiła do głosowania.  
W wyniku głosowania Rada Gminy Darłowo jednogłośnie: 
14 głosami za,  
0 głosami przeciw,  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła uchwałę Nr XXIII/192/2012 w sprawie zgłoszenia kandydata na stanowisko 
etatowego członka Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie. 
/Uchwała Nr XXIII/192/2012 Rady Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu/ 
 
Ad. 2.g) 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na bezczynność 
Wójta Gminy Darłowo. Druk nr 5/2012XXIII 
/Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem w sprawie rozpatrzenia skargi na bezczynność Wójta Gminy Darłowo 
stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu/ 

Pan Jan Małecki Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Darłowo 
przedstawił projekt uchwały z uzasadnieniem stanowiącym załącznik do przedmiotowej 
uchwały.  

Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję.  
Nikt nie chciał zabrać głosu w tym punkcie.  
Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję, po 

czym Rada Gminy Darłowo przystąpiła do głosowania.  
W wyniku głosowania Rada Gminy Darłowo jednogłośnie: 
14 głosami za,  
0 głosami przeciw,  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła uchwałę Nr XXIII/192/2012 w sprawie rozpatrzenia skargi na bezczynność 
Wójta Gminy Darłowo. 
 /Uchwała Nr XXIII/193/2012 Rady Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu/ 
 
Ad. 3. 
Wolne wnioski. 
 Pan Jan Górski Sołtys Sołectwa Dąbki wypowiedział się w sprawie skargi 
rozpatrywanej w poprzednim punkcie obrad dzisiejszej sesji. Mówca oznajmił, że Pan Wójt      
w zasadzie zrobił wszystko to, co do niego należało, natomiast pewne rzeczy musi 
przewidywać wcześniej i nie zostawiać w próżni pewnych zapisów, a bardzo mocno uczulać 
przedsiębiorcę, co mu grozi w przypadku łamania ustawy uzdrowiskowej. Pan Jan Górski 
oznajmił, że sytuacja tego konfliktu była gigantyczna, gdyż obie strony przedsiębiorców 
chciały pójść z sobą na siekiery, noże i kosy. Pan Sołtys powiedział, że nie chciałby                  
w przyszłości w tym uczestniczyć, i dodał, że dzięki Panu Radnemu (Józefowi Szymacha)                  
i jego skromnej osobie udało się ten konflikt załagodzić. 
 Pan Mieczysław Wrona Sołtys Sołectwa Nowy Jarosław poruszył sprawę dotyczącą 
żywopłotu, który rośnie na zakręcie po lewej przy wjeździe do miejscowości Nowy Jarosław. 



Strona 15 z 19 
 

Pan Sołtys oznajmił, że ten żywopłot zagraża bezpieczeństwu. Mówca nie wie co zrobić                      
z tym problemem. Kiedyś miał ludzi interwencyjnych, a teraz nie ma nikogo.  
 Pan Tomasz Urbański mieszkaniec Gminy Darłowo przedstawił Radzie Gminy 
Darłowo pewną sugestię nawiązując do obecnie panującej doby kryzysu, gdy młodzi ludzie 
rzadko wykazują jakiejkolwiek inicjatywy. W związku z tym, gdyby zdarzyła się taka 
inicjatywa Mówca przedstawił sugestię dla Samorządu, żeby samorząd w jakiś sposób, 
niekoniecznie uhonorował ale docenił te inicjatywę młodego człowieka. Pan Tomasz 
Urbański oznajmił, że pewien młody człowiek nie usiadł na krześle i nie narzeka, tylko 
skończył studia w kierunku Agroturystyki, następnie na blisko 40 arach utworzył takie Mini 
ZOO. Przy czym Mówca wyjaśnił, że to nie polega na tym, że ten człowiek kupił strusia                
i powiedział: „Patrzcie, bo ja mam Mini ZOO.”, lecz tego ptactwa i różnej zwierzyny jest tam 
sporo, przy czym jest to odpowiednio opisane. Pan Tomasz Urbański powiedział, że tego 
człowieka zaszczycił swoją obecnością Pan Arkadiusz Klimowicz Burmistrz Miasta Darłowo. 
w związku z powyższym mówca sugerował, żeby przemyśleć tę sprawę w jakiś sposób                         
i docenić inicjatywę tego młodego człowieka. Mieszkaniec oznajmił, że to jest fajna rzecz, że 
interesuje się tą sprawą zarówno Koszalin, jak i Słupsk i wycieczki organizują. W imieniu 
tego młodego człowieka (nie uzgadniając zdania) Mówca zaprosił Radnych do odwiedzenia 
tego miejsca i zobaczenia jak to wygląda. Ponadto sugerował, żeby na przykład w formie 
gratulacyjnej go docenić, czy pisemnej, albo gratyfikacyjnej, na dalszą naukę, albo jakiegoś 
innego zwierzaka. 
 Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo oznajmił, że nie komentował 
wypowiedzi Pan Jana Górskiego, gdyż on na wszystko ma receptę. Następnie Pan Wójt 
oznajmił, że w Gminie Darłowo bardzo dużo rzeczy się dzieje. Między innymi sprawy 
drogowe. Przy tym oznajmił, że jest co raz więcej nowych i ładniejszych dróg, oraz dróg 
remontowanych. Na przykład jest dalszy remont drogi tak zwanej „Lepperówki” w kierunku 
Słowina i drogi numer 6. Bardzo ładna droga też powstała Stary Jarosław – Kowalewice.              
W trakcie robót jest ponadto droga do Sińczycy. Prócz tego powstała obwodnica na Nowy               
i Stary Jarosław.  Częściowo jest zrobiona droga na Wiekowo. Pan Wójt wspominał przy tym, 
że może gdy będą robić drogę z Koszalina na Dąbki, to droga przez Dobiesław będzie służyć 
za zastępczą i poczynione będą przez Starostwo starania by była ona w lepszym stanie.  

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo poruszył temat badań 
prowadzonych  w pobliżu miejscowości Wicie, które prowadzone są przez Polską Akademię 
Nauk. Gmina Darłowo natomiast chce uzyskać koncesję na błoto, czyli borowinę. Poza tym 
Pan Wójt przypomniał pewną sprawę związaną z Uzdrowiskiem Dąbki. Otóż otrzymał pismo 
od Dowództwa Brygady Marynarki Wojennej, które miedzy innymi jest wynikiem wystąpień 
biznesmenów, czy innych osób prowadzących działalność na terenie Uzdrowiska Dąbki. 
Chodzi o latanie samolotami na terenie Uzdrowiska. Pan Dowódca napisał dlaczego oni latają 
tymi samolotami, ale również zwraca uwagę na fakt, iż Uzdrowisko Dąbki istnieje od 2007 
roku, natomiast lotnisko z obowiązującymi procedurami wykonywania operacji startów 
istnieje od lat 60-tych ubiegłego wieku. W tym piśmie Dowódca napisał, że w czasie 
tworzenia Uzdrowiska Dąbki Jednostka Wojskowa z Darłowa nie była stroną, która mogłaby 
składać jakiekolwiek wnioski dotyczące ustalenia nowego kurortu uzdrowiskowego, co 
więcej organ administracyjny występujący o przyznanie statutu uzdrowiska powinien 
uwzględnić tego typu działalność.  Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo w tym 
temacie oznajmił, że to pismo trzyma, ale  odpisze Panu Admirałowi, że byli wszyscy 
powiadomieni i procedura się odbyła bo inaczej Gmina by nie uzyskała tego Statutu 
Uzdrowiska. Pan Wójt powiedział, że wojsko przespało temat, następnie przyjechało na salę 
konferencyjno-bankietową Urzędu Gminy Darłowo dużo osób wojskowych i próbowali Pana 
Wójta ustawiać, co to jest, że tak się stało. Pan Wójt oznajmił, że fakt ten jest faktem, 
Uzdrowisko Dąbki jest i muszą się do tego dostosować. Pan Franciszek Kupracz oznajmił, że  
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temat jest bardzo ważny i poważny.  Te samoloty według Pana Wójta powinny zmienić trasy, 
ponieważ dużo skarg na ten temat dostaje. Jest to duży problem zwłaszcza dla strefy A 
uzdrowiska.  

Poza tym Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo poruszył również inną 
sprawę i oznajmił, że kuracjusze piszą i skarżą na Cegielskiego, że „dymi jak parowóz”. 
Ponadto Pan Wójt oznajmił, ze Gmina uzyskała już pozwolenie i zgodę na inwestycje 
polegająca na doprowadzeniu gazu do Uzdrowiska, zgodnie z uzgodnieniem na temat 
realizacji tej inwestycji.  Pan Wójt nadmienił, że zgodnie z porozumieniem sprawę chce 
przekazać do gazowni, aby skorzystała jeszcze z pieniążków unijnych oraz tak po trasie tego 
ciągu kanalizacyjnego ten gaz w tamtym kierunku jak najszybciej zrealizowała. Pan Wójt na 
zakończenie wypowiedzi oznajmił, że jest bardzo dużo spraw zasadniczych do załatwienia.  

Pa Jerzy Krzyżanowski Radny Rady Gminy Darłowo poruszył temat związany                      
z dowożeniem dzieci do Szkoły Społecznej w Jeżyczkach, z tym że meritum sprawy stanowił 
autobus, który się psuje. Pan Radny oznajmił, że Społeczna Szkoła w Jeżyczkach miała nowy, 
ładny autobus, ale zaistniała potrzeba i od 1 września ten autobus został skierowany do 
Słowina, z powodu, który Pan Radny oznajmił, iż rozumie, gdyż Społeczna Szkoła                  
w Jeżyczkach jest bardzo ładną rozwijającą się szkołą, do której przybywa coraz więcej dzieci 
w związku z czym ten autobus był za mały. Do Jeżyczek został skierowany autobus na tyle 
stary, że w przeciągu dwóch tygodni około ośmiu razy się zepsuł. Pan Radny oznajmił, że                 
w tych sytuacjach dzieci siedziały po dwie godziny w tym autobusie i czekały albo na 
naprawę tego autobusu, albo na jakiś inny autobus. Pan Jerzy Krzyżanowski oznajmił, że 
pomimo, iż autobus został naprawiony, to jego stan techniczny jest tak fatalny, że dzieci się 
śmieją, że przez podłogę widać jak asfalt ucieka. Mówca podsumował, że wynika z tego, że 
autobus jest dziurawy i wieje z każdej strony, a nadchodzi zima i autobus przy takim 
nieszczelnym poszyciu jaki jest to niech wszyscy słuchacze sami sobie wyobrażą co się                   
z tymi dziećmi się będzie działo, a co będzie gdy się zepsuje ponownie? W związku                    
z zaistniałą sytuacją Pan Jerzy Krzyżanowski oznajmił, że wystąpił w tej sprawie                             
z interpelacją do Pana Wójta z prośbą o wyasygnowanie pieniędzy na zakup nowego 
autobusu, a chociaż jest ciężko, to autobus jednak stwarza zagrożenie dla dzieci. Pan Radny 
mówi, że nie może tak być, żeby władze ryzykowały zdrowie i życie dzieci. Pan Jerzy 
Krzyżanowski oznajmił, iż wie, że Pan Wójt pamięta i myśli o tej sprawie. Interpelację Pan 
radny złożył z myślą, że może ona wpłynie na przyspieszenie załatwienia tej sprawy.   

Pan Bogusław Strack mieszkaniec Gminy Darłowo poruszył temat infrastruktury 
miejscowości Wicie. Z ogółu przedstawionych spraw o jakie mieszkańcy miejscowości Wicia 
proszą samorząd uwypuklił, że przed sezonem letnim mieszkańcy zwrócili się z prośbą                    
o postawienie tablic z nazwą dróg i miejscowości. Mówca ponadto zapytał o cel obiektów, 
które zaczynają działać na terenie i okolicy miejscowości Wicie, gdyż mieszkańcy alarmują, 
że te firmy chodzą i pukają do drzwi prosząc o zezwolenia na badania na działkach.  

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo oznajmił, że warto się spotykać, 
gdyż każdy zabierze głos w różnych sprawach. Następnie oznajmił, że do władz Gminy 
przyszedł wniosek mieszkańców miejscowości Wicie o „separację” miejscowości. Pan Wójt 
oznajmił, że uważa ten akt za bardzo ważny, i że nie ma co się zrażać. Odpowiadając na 
prośbę Pana Jerzego Krzyżanowskiego Radnego Rady Gminy Darłowo Pan Wójt 
poinformował, że Pan Radny w przedmiotowej sprawie powinien prosić Radnych a nie 
Wójta. Pan Wójt powiedział, że ma sentyment do tej szkoły, natomiast ta przyjemność 
związana z zakupem nowego autobusu kosztuje czterysta tysięcy złotych i nie da rady jego 
kupić za pieniądze uzdrowiskowe.  Pan Wójt oznajmił, że zakup tego autobusu będzie chciał 
ująć w prowizorium budżetowym. Następnie Pan Franciszek Kupracz oznajmił, że kończą się 
burzliwe zebrania sołeckie związane z podziałem funduszu sołeckiego, na co mieszkańcy 
mają dużo pomysłów. Pan Wójt oznajmił, że nie obiecuje, ale mówi o tym co jest zrobione, 
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po czym powiedział, że zrobiona jest zasadnicza część  świetlicy w Porzeczu z opłaty 
uzdrowiskowej i wkrótce odbędzie się otwarcie. Niemniej jednak zostało jeszcze do 
wykonania wyposażenie i teren wokół, który również będzie można użytkować. Ponadto Pan 
Wójt przypomniał, że jest wybudowana sala gimnastyczna w Jeżyczkach, przy czym został do 
zagospodarowania teren wokół i wyposażenie tej Sali, przy czym Gmina stara się składać 
wniosku by pozyskać środki zewnętrzne na te dwie inwestycje.  

Pan Franciszek Kupracz przystąpił do przedstawienia informacji o sytuacji finansowej 
Gminy Darłowo. do Gminy ma wpłynąć w granicach milion siedemset tysięcy złotych lub 
milion osiemset tysięcy złotych, a wydatki na dzisiaj mieszczą się w granicach dwa i pół 
miliona złotych. Pan Wójt oznajmił, że Gmina nie korzysta z kredytu i więc prawdopodobnie 
będzie się musiała nim podeprzeć, a następnie spłacić do końca roku. przeznaczony będzie na 
bieżące ważne wydatki, a te sprawy, które będą mogły poczekać, będą musiały poczekać. 
Rachunki, które są do zapłacenia Gmina ma na celu zrealizować.  Ostatnio rata wpłynęła do 
LZS w wysokości 10.055,00 zł, czyli jest to na bieżąco. Pan Wójt nadmienił, że bieżący rok 
budżetowy zbliża się do końca, przy czym oznajmił, że przyszły rok ma trochę lepszą 
perspektywę, będą procentować wiatraki. Na co to przeznaczyć to jeszcze będzie rozmowa 
prowadzona, a nie da się tego przeznaczyć na wszystkie potrzeby, gdyż jest ich więcej.    
 Pan Jan Górski Sołtys Sołectwa Dąbki oznajmił, że Pan Wójt na każdym kroku 
podkreśla sukcesy w postaci dróg powiatowych i wojewódzkich. Pan Sołtys oznajmił, że nie 
jest tak różowo jeśli chodzi o infrastrukturę. Pan Jan Górski powiedział, że Pan Wójt musi 
mieć czujność w momencie, gdy będą pewne rzeczy realizowane poprzez drogi wojewódzkie 
czy powiatowe, żeby nasze były dopilnowane. Mówca oznajmił, że spodziewał się usłyszeć, 
że za chwilę wchodzi droga wojewódzka 203 i w związku z czym Pan Jan Górski nie wie czy 
Gmina ma rezerwy już realizowane w budżecie na pewny wkład własny. Mówca podał za 
przykład drogi w Suchej Koszalińskiej, w biednej Gminie Sianów, przy której Pan Jan Górski 
oznajmił, że Gmina Darłowo jest potęgą. Następnie Pan Jan Górski poruszył sprawy związane 
z wiatrakami, po czy zapytał co motywuje Pana Wójta do tego by w publikatorach 
publicznych ogłaszać, że gmina będzie wchodzić w jakąś nieskończoną liczbę wiatraków               
w Gminie, które z energią dadzą dochody osiem, dziesięć, dwanaście milionów? Mówca 
zapytał gdzie jest granica licznych kolumn wiatrakowych w Gminie i czy taka granica jest na 
dzień dzisiejszy w Gminie, czy będzie modelowana w miarę potrzeb. Czy będzie się mówić 
mieszkańcom, że ich potrzeby są na dwanaście milionów złotych w związku z czym 
postawionych będzie trzysta kolumn wiatrakowych. Pan Sołtys oznajmił, że nie jest 
przeciwny energetyce wiatrowej, ale nie jest przekonany czy w Gminie właściwie 
przemyślana jest lokalizacja niektórych farm wiatrowych.   

Pan Jan Małecki Radny Rady Gminy Darłowo zapytał, czy gmina ma jakąś strefę, 
gdzie wiatraki można w morzu stawiać? 

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo odpowiedział, że tereny które leżą 
w zarządzaniu Gminą są ściśle określone. Jest też tak zwany Skarb Państwa, jest też pas 
wzdłuż wybrzeża, które są udostępniana na mocy różnych porozumień. Jeśli administracyjnie 
zaliczone byłyby te tereny do Gminy, wówczas z miłą chęcią. Pan Wójt oznajmił, że u nas nie 
ma jeszcze stawianych wiatraków w morzu.  Pan Wójt oznajmił, że to dobrze, iż Pan Jan 
Górski poruszył zasadniczy temat tych wiatraków. Następnie Pan Franciszek Kupracz 
przypomniał, że wczoraj w sprawie wiatraków odbyła się w Gminie Malechowo debata,                   
w której uczestniczyli przedstawiciele władz samorządowych oraz przedstawiciele firm.               
W Gminie Darłowo możliwości postawienia wiatraków wynikają podobnie jak w innych 
gminach z przyjętego planu zagospodarowania przestrzennego. Wiele firm chciało stawiać 
wiatraki, podpisywali w związku z tym umowy, dawali zaliczki, kupowali ziemie. Pan Wójt 
oznajmił, że w granicach Gminy Darłowo według gminnych obliczeń możliwe jest do 
postawienia realnie sto wiatraków. Na dzisiaj jest ich prawie sześćdziesiąt wiatraków. Jest 
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możliwość postawienie piętnastu lub szesnastu wiatraków jeszcze po firmie „Wiatropol” 
jednak ci którzy przejęli to, nie wszyscy się dogadują, dlatego prawdopodobnie te wiatraki nie 
powstaną. Natomiast firma, która chciała postawić te wiatraki skorzysta z ofert rolników                     
i  innych i będzie chciała postawić te wiatraki w rejonie Porzecze, Zagórzyn, Dobiesław, 
Boryszewo, jeden czy dwa wiatraki w rejonie Bukowa Morskiego od strony Boryszewa, ale 
tam jest uzdrowisko i temat nie przechodzi. Pan Wójt oznajmił, że jest jeszcze taki zamysł               
i podchody, na wiatraki od Cisowa Górnego na Kopnicę. Jest kilku właścicieli tego 
przedsięwzięcia, i można stawiać tam małe wiatraki, a oni chcieliby postawić te duże, 2,5 
MW. Pan Franciszek Kupracz oznajmił, ze z jego strony nie widzi takiej możliwości. Pan 
Wójt nadmienił, że były również propozycje na postawienie wiatraków w rejonie Bobolina, 
ale jest negatywne stanowisko. Wiatraki powstają w tej chwili w rejonie Stary Jarosław, 
Nowy Jarosław, Krupy, Kowalewice, Porzecze, Dobiesław, Boryszewo. Na dzisiaj od 
wiatraków Gmina dostaje podatek w granicach od czterdziestu do stu paru tysięcy złotych. 
Pan Wójt oznajmił, że to jest za mało, dlatego będą te wartości teraz weryfikowane. Płaci się 
dwa procent od wartości betonu i tej rury stalowej, kabli. Pan Wójt nadmienił, że temat 
wiatraków brnie dopóki państwo kupuje energię. Jak przejdzie projekt ustawy o zniesieniu 
tym obligatoryjnym zakupie energii przez państwo, to temat ten będzie inaczej wyglądał. 
Wiatrakowcy się tego boją, dlatego dążą do szybkiego budowania by się załapać na tych 
starych przepisach. Według pana Wójta na wolnym rynku tego prądu jest bardzo dużo.  

Pan Kazimierz Grzybak Sołtys Sołectwa Wiekowo oznajmił, że farma wiatrowa               
w Wiekowicach po części już funkcjonuje. pan Sołtys oznajmił, że nie jest przeciwnikiem 
elektrowni wiatrowych, ale ma dwie poważne wątpliwości odnośnie stref lokalizacji. Pan 
Kazimierz Grzybak oznajmił, że w tej chwili w linii prostej od osiedla w Wiekowie wiatraki 
położone są w granicach 1200 metrów. Następnie oznajmił, że miejscowość Wiekowo 
idealnie leży w takim położeniu, że przy wietrze wiejącym z północnego zachodu                            
z prędkością 90 k/h, szum wiatraków jest silny. Pan Kazimierz Grzybak zaprasza Radnych 
Rady Gminy Darłowo do miejscowości podczas silnego wiatru, by sami przekonali się jaki to 
jest sum, porównywalny do lecącego samolotu. Wiatraki stoją w odległości tysiąca dwustu 
metrów a są budowane między Wiekowem a Wiekowicami, gdzie do Wiekowa będzie 
odległość w linii prostej od wiatraków sześćset metrów. Pan Kazimierz Grzybak 
poinformował, że do niego jako do Sołtysa zgłaszają się mieszkańcy i zgłaszają, że od 
momentu kiedy powstały elektrownie wiatrowe zaczął się problem z sygnałem telewizji 
satelitarnej. Mówca oznajmił, że na razie tylko to dzisiaj przedstawia, ale nadmienił, że to nie 
jest problem, który będzie trwał dwa, trzy, czy pięć lat, ale może będzie trwał dwadzieścia 
pięć lat, czyli tyle na ile te elektrownie są stawiane. Ponadto Pan Kazimierz Grzybak 
oznajmił, ze są również skargi związane z zanikiem sygnału telefonicznego. Wieża telefonii 
jest w Wierciszewie, a obok stoi las tych elektrowni wiatrowych. Pan Sołtys oznajmił, że 
zgłosił to dzisiaj, żeby Państwo Radni wzięli to pod uwagę w przyszłości przy ewentualnych 
przekształceniach czy lokalizacjach, bo trzeba się liczyć z tym, że jeśli mieszkańcy 
udowodnią, że Gmina popełniła błąd na przykład czy studium odnośnie uwarunkowań 
środowiskowych zostanie naruszone, to kto będzie płacił tym mieszkańcom odszkodowania? 
Mówca ponownie zaprosił Radnych, żeby na własnej skórze doświadczyli tego szumu.   

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo zaproponował, że można zaprosić 
Wójta Gminy Kobylnica, który jest niejako specjalistą od tych wiatraków, który nie jest za ani 
przeciw. Pan Franciszek Kupracz oznajmił, że niema wątpliwości, że te wiatraki oddziałują na 
środowisko w różnej formie. Nikt nie mówi, że nie oddziałują. W zależności jak i za ile. 
Oddziałują w zakresie hałasu, pejzażu, w zakresie fal satelitarnych. Pan Wójt nadmienił, że 
wczoraj na tej debacie padły takie sformułowania, że nie ma potrzeby określania granicy 
odległości stawiania wiatraków od zabudowy mieszkalnej. To są takie wiatraki 
prawdopodobnie firmy Simens, które można stawiać przy granicy domów. Na tej debacie 
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wstał pewien Pan i powiedział, że u niego od granicy domu stoi wiatrak w odległości trzystu 
pięćdziesięciu metrów i jemu to nie przeszkadza. Pan Wójt oznajmił, ze trzeba patrzeć                     
w dokumenty i to nie jest tak, że to jest równe zero. Jest to w jakiś wielkościach mierzone, 
zwłaszcza jeśli chodzi o zakres pomiaru hałasu są mierzone okresowo wiatraki w Cisowie. 
Mieści się to w granicach czterdziestu czy czterdziestu pięciu decybeli. To jest coś za coś i nie 
ma co się straszyć odszkodowaniami, bo to jest wybór. Oczywiście jeśli to jest szkodliwe                    
i przekracza granicę, i jeśli to się udowodni i rzeczywiście jest to jedyne wyjście, że jest to do 
zamknięcia i z tym się liczy inwestor. Dlatego różnego rodzaju badania robi, taka jest przez to 
wydłużona procedura na uzyskanie tego pozwolenia i trzeba zdawać sobie z tego sprawę, że 
to bez jakiegoś śladu nie zostanie. Na przykład krajobraz. 

Pan Franciszek Kupracz nadmienił, że przez Gminę Malechowo realizowana jest 
inwestycja, czyli rurociąg gazowy. Pan Wójt oznajmił, że takie są wymogi czasowe i czy to 
szkodzi, czy nie szkodzi, wszystko poszło do przodu. Następnie Pan Wójt Oznajmił, że 
rozmawiał w sprawie zespołu i w bieżącym roku jest cienko, ale w przyszłym może coś się 
uda.  

Pan Kazimierz Grzybak Sołtys Sołectwa Wiekowo odpowiedział, że słyszy to od 
nich już od dziesięciu lat.  

Pan Franciszek Kupracz Wójt Gminy Darłowo kontynuował, że są Zarządy w tych 
spółkach, są Rady i tak to jest.  
Na tym punkt zakończono.  
 
Ad. 4. 

Zakończenie sesji. 
Wobec wyczerpania tematów ustalonego porządku obrad XXIII Sesji VI kadencji 

Rady Gminy Darłowo – Pan Jarosław Michalski Przewodniczący Rady Gminy Darłowo 
zamknął obrady o godzinie 1215 w dniu 19 września  2012 roku.  
/Dokładny przebieg sesji znajduje się w stenogramie sesji, który stanowi załącznik nr 18 do niniejszego 
protokołu./ 
Na stenogram sesji składa się jeden plik zapisany na dysku CD oznaczony: VN850139. 
        
 
 
     Sekretarz obrad:       

                                               Obradom przewodniczył: 
Radny Rady Gminy Darłowo         
                                                                                         Przewodniczący 
     Wiesław Moskwa                                                       Rady Gminy Darłowo  

 
        Jarosław Michalski 
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